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ارزش روز دو وام فرزنــدآوری 
و ازدواج ، خیلی بالاســت. اگر دولت 
همین وام هــا را به متقاضیــان آزاد و 
تولیدکننده ها بدهد، آنها حاضرند با سود 
۳۰ درصد آن را وام بگیرند. اگر این وام 
صرف تولید شود و مابه التفاوت قیمت 
آن، صرف بهبود آموزش، بهداشــت و 
خدمات عمومی شود، کلا امید به آینده 
را افزایش می دهند و اشتغالی که از این 
طریق ایجاد و موجب تولید و ارزش افزوده پایدار می شود و اتفاقا به رشد بیشتر 

آمار فرزندآوری و ازدواج هم می انجامد
هنگامی که گفته می شود دولت و مجلس برنامه ای برای تولید ندارند، چنین 
برداشت می کنند که این ادعا ناشی از بدبینی مفرط یا سیاه نمایی است. در بودجه 
ســال ۱۴۰۳ مصوباتی دارند که نشان دهنده درستی این ادعاست.  عباس عبدی با 

برشمردن برخی تخصیص بودجه ها به ناکارآمدی این اقدام اشاره کرده است.
وام ۷ ســاله فرزندآوری با ســود ۴ درصد برای فرزند اول ۴۰ میلیون تومان، 
فرزند دوم ۸۰ میلیون و با داشــتن هر فرزند بیشــتر ۴۰ میلیون اضافه می شــود تا 
ســقف ۲۰۰ میلیون تومان پرداخت می شود. فرض کنیم که به طور متوسط همان 
۸۰ میلیون تومان باشد که با حدود یک میلیون نوزاد در سال، ۸۰ هزار میلیارد تومان 

وام فرزندآوری می شود.
 وام ازدواج نیز بر حســب شرایط زوجین ۳۰۰ میلیون و ۳۵۰ میلیون تومان 
۱۰ ساله با سود ۴ درصد است، اگر وام را همان ۳۰۰ میلیون حساب کنیم و تعداد 
ازدواج های اول را حتی کمتر از ســال جــاری بدانیم که حدود ۳۰۰ هزار ازدواج 

است، ۹۰ هزار میلیارد تومان هم این وام می شود.
 یک وام هم برای سه دهک پایین جامعه جهت مسکن در نظر گرفته اند که البته 
ماهیت آن با دو مورد قبلی فرق می کند، این گروه جمعیتی حدود ۷/۵ میلیون خانوار 
هستند که اگر فقط به یک میلیون خانوار وام دهند و برای هر کدام ۴۰۰ میلیون در 

نظر گرفته اند، سرجمع ۴۰۰ هزار میلیارد تومان هم همین می شود.
 به جانبازان بالای ۵۰ درصد هم اجازه واردات یک دستگاه خودرو داده شده 
است که حدود ۴۰ هزار نفر هستند. مساله این نیست که آیا باید به این افراد امتیازی 
داد یا خیر؟ بالطبع برای همه آنها باید اقداماتی کرد ولی شیوه موثر و مفید به کلی 

متفاوت از آنچه است که اکنون شاهد آن هستیم.
 ارزش روز دو وام فرزندآوری و ازدواج، خیلی بالاســت. اگر دولت همین 
وام ها را به متقاضیان آزاد و تولیدکننده ها بدهد، آنها حاضرند با سود ۳۰ درصد آن 
را وام بگیرند. اگر این وام صرف تولید شود و مابه التفاوت قیمت آن، صرف بهبود 
آموزش، بهداشت و خدمات عمومی شود، کلا امید به آینده را افزایش می دهند و 
اشتغالی که از این طریق ایجاد و موجب تولید و ارزش افزوده پایدار می شود و اتفاقا 
به رشــد بیشتر آمار فرزندآوری و ازدواج هم می انجامد، چون خدمات اجتماعی 
بــه کودکان را بهبود و امید به آینده را افزایش می دهد و مهم تر اینکه درآمد پایدار 

برای افراد ایجاد می کند.
 این پرداخت ها در حالی تصویر شده است که حداقل حقوق های کارمندان و 
بازنشستگان را حدود ۱۰ و ۹ میلیون تومان تعیین کرده اند. این یعنی غوطه ور شدن 
در فقر عمومی.  این وام ها به  شدت تورم زا هم هستند یعنی عمومی کردن فقر از 

این طریق انجام می شود.
 یکــی دیگر از تصمیمات عجیب مشــترک دولت و مجلس، رایگان کردن 
هزینه آب و برق مدارس است. یک نماینده مجلس در دفاع از این سیاست چنین 
می گوید: »یکی از معضلاتی که مدیر مدارس با آن دست و پنجه نرم می کند، سرانه 
پایین در مدارس و پرداخت قبوض آب و برق و گاز است. در مناطق محروم اصلا 
توان پرداخت این قبوض وجود ندارد. مدیر مدرسه به جای پرداختن به وظایف 
آموزشی و تربیتی با قبوض برق و آب و گاز مواجه می شود و بیشترین دغدغه خود 

را روی این موضوع می گذارد.«
 این کار، خلاف عقل ســلیم است. نه به این علت که نباید به مدارس کمک 
کرد، باید کمک کرد ولی این کار بیشــتر شــبیه به لقمه را از دور ســر داخل دهان 
گذاشتن است. دولت به جای آنکه بودجه مدارس را به نحو موثر و لازم تامین کند، 
می آید آب و برق آن را رایگان می کند که زیانبار است. چرا؟ این رایگان شدن یک 
هزینه بالاتری را به دو شــرکت دولتی آب و برق و از آنجا به دولت و ســپس مردم 
و جامعه تحمیل می کند، چون رایگان شدن موجب افزایش مصرف می شود. مثلا 
اگر یک شــیر خراب باشــد و آب از آن برود دیگر انگیزه ای برای درست کردنش 
وجود ندارد، چون تعمیر آن مقرون به صرفه نیست ولی این هدررفت آب در اصل 

از جیب مردم می رود. 
در مصرف برق هم همین گونه است. دولت و مجلس چون نمی توانند ضابطه 
قوی مالی برای تامین بودجه مدارس بگذارند و چون نمی توانند ســایر نیازهای 
مدارس را تامین کنند، لذا نمی خواهند که برای آب و برق بودجه بگذارند، چون 
ارقام آن در مدرسه صرف نیازهای دیگر می شود و قطع آب و برق مدرسه نیز برای 
دولت و حکومت سنگین و پرهزینه است. این کار راه های بهتری هم دارد. اینکه 
بودجه آب و برق را بیش از حداقلی از مصرف برای مدارس در نظر بگیرند و همه 
آنها را اداره آموزش و پرورش پرداخت کند و هر چه صرفه جویی کنند برای امور 
دیگری به حســاب مدارس واریز تا صرف آنها شود. غرض ارایه راه حل نیست، 
چراکه حتما راه های بهتری هم هست و شاید این راه هم مفید یا عملی نباشد، ولی 
مساله این است که سیاستگذاری این جناح مبتنی بر توزیع رانت غیرمولد است. 

مهم ترین ویژگی هر دولت و حتی هر شخصی مصرف موثر منابع مالی است.

سرویس سیاسی - علیزاده گفت: یک درصد افزایش مالیات بر ارزش افزوده 
منجر به بروز تورم بالا در جامعه خواهد شد.

محسن علیزاده، عضو کمیســیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی درباره 
افزایــش مالیات بر ارزش افزوده در لایحــه بودجه ۱۴۰۳ گفت: دولت در لایحه 
بودجه پیشنهاد افزایش یک درصد مالیات بر ارزش افزوده را داد که این موضوع 

مورد موافقت کمیسیون تلفیق و در نهایت صحن علنی مجلس قرار گرفت.
وی ادامه داد: بعد از ابلاغ قانون و ایجاد زیرســاخت های لازم برای دریافت 
مالیات ۱۰ درصدی ارزش افزوده از تمام کالا هایی که تاکنون ۹ درصد مالیات اخذ 

می شده یک درصد دیگر هم مالیات اخذ خواهد شد.
نماینده مردم ســپیدان در مجلس با بیان اینکه یک درصد افزایش مالیات بر 
ارزش افزوده منجر به بروز تورم بالا در جامعه خواهد شد، تصریح کرد: می توان 
با برخی از سیاســت های پولی و بانکی تا حدودی جلوی این تورم را گرفت. در 
شرایط فعلی حاکم بر کشور و تورم موجود افزایش مالیات بر ارزش افزوده باری 

بر دوش مردم خواهد بود و شرایط را برای آن ها سخت می کند.
علیزاده بیان کرد: در این شــیوه مردم در کنار تورم ۳۰ و ۴۰ درصدی موجود 
در کشــور باید این تورم را هم تحمل کنند، علاوه بر این مردم محروم و ضعیف 
جامعه از حداقل های زندگی هم بهره مند نخواهند بود چراکه برای مصرف خود 

باید هزینه بیشتری متحمل شوند.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: سیاست مجلس و دولت بر این بود 
که بودجه را بیشتر به سمت مالیات ستانی ببرند و به این شیوه درآمد کشور را تامین 

کنند تا به این وسیله وابستگی بودجه به نفت کاهش پیدا کند.

سرویس سیاسی -  سخنگوی جبهه اصلاحات گفت: جبهه اصلاحات ایران 
در انتخابات اسفند ماه امکان ارائه لیست در تهران را ندارد.

جواد امام ســخنگوی جبهه اصلاحات درباره جزئیات مصوبه امروز جبهه 
اصلاحات گفت: با توجه به شرایط موجود و به استناد راهبرد انتخاباتی و مصوبه 
مجمع عمومی که امشــب به تصویب رسید، جبهه اصلاحات ایران در انتخابات 

اسفند ماه امکان ارائه لیست در تهران را ندارد.
وی همچنین در پاســخ به این ســوال که نحوه فعالیت احزاب عضو جبهه 
اصلاحات به صورت جداگانه در انتخابات به چه شــکل خواهد گفت: تصمیم 
مجمع عمومی جبهه اصلاحات در مرکز و اســتان ها موضع رسمی جبهه بوده و 
رعایت مفاد تبصره یک ماده شــش اساسنامه جبهه اصلاحات برای اعضا الزامی 
اســت و اعضا نمی توانند با عنوان اصلاح طلبی و جبهه اصلاحات برخلاف آن 

اقدام به ارائه لیست کنند.

انتقاد عبدی از پرداخت وام های ازدواج ، فرزندآوری و مسکن:

این پول ها را به بخش تولید بدهید، ازدواج 
و فرزندآوری خودش محقق می شود

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی:

افزایش مالیات بر ارزش افزوده منجر به 
تورم در کشور می شود

تکلیف جبهه اصلاحات برای انتخابات 
مجلس مشخص شد

یادداشت سیاسی

سرویس سیاسی - نماینده مردم 
تهران در مجلس شــورای اســلامی 
معتقد اســت که قهر با صندوق رای 
به دلیل مشــکلات اقتصادی، موجب 
شــکل گیری مجلس ضعیف خواهد 

شد.
»روح الله ایزدخواه« نماینده مردم 
تهران در مجلس شــورای اسلامی با 
تاکید بر اهمیت مشــارکت مردم در 
انتخابات، اظهار کرد: متأسفانه چندین 
دوره اســت که انباشت مشکلات و 

مسائل کشور به ویژه در بحث اقتصادی، دستاویزی شده تا بعضاً برخی فعالان 
سیاســی بگویند که ما امســال رأی نمی دهیم و انتخابات را تحریم و با صندوق 
رأی قهر می کنیم که این مباحث نشان می دهد چنین افرادی، فلسفه جمهوریت 
را متوجه نشده اند. وی ادامه داد: اساساً جمهوریت به این معنا است که مردم نقش 
خود را در هدایت و اداره کشور ایفا کنند. فلسفه نهاد جمهوریت یعنی مجلس 
شــورای اســلامی نیز همین است که هر جا مردم احساس کنند در فعالیت های 
مســؤولان انحرافی ایجاد شده یا کشور دارد از ریل اصلی خود خارج می شود، 
در نهاد جمهوریت یا مجلس ایفای نقش کنند؛ به این صورت که افرادی اصلح 
را بــرای حضــور در مجلس ترغیب کرده و به آنــان رأی دهند و در ادامه نیز از 

آنان مطالبه گری کنند.
کاهشمشارکت،مجلسراضعیفمیکند

نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه مردم در سطوح 
مختلف می توانند در جامعه مشارکت داشته باشند، تصریح کرد: عجیب است که 
عده ای از فعالان سیاســی می گویند به دلیل مشکلات کشور از جمله مشکلات 
اقتصادی، ما با صندوق رأی قهر هستیم؛ در حالی که همه باید به این نکته توجه 
داشته باشند که اگر مشارکت مردم در انتخابات کم شود، نهاد جمهوریت ضعیف 

شده و نمایندگان ضعیفی وارد مجلس شورای اسلامی می شوند.
ایزدخواه افزود: اگر پیش از انتخاباتی مدام به این بحث دامن زده شود که در 
این دوره از انتخابات، مشارکت مردم کم خواهد بود؛ طبعاً نخبگان و افراد اصلح 
و شایســته که می توانستند به مجلس راه یابند، انگیزه پیدا نمی کنند که وارد این 
عرصه شوند. زمانی که فضای انتخابات سرد باشد، از چند جهت آسیب می زند؛ 
در وهله اول نخبگان برای نامزدی انتخابات مجلس وارد نمی شــوند، همچنین 
گروه های مختلف مرجع که می توانند نقش مهم هدایت گری و تعمیق شناخت 
مردم را ایفا کنند، فعال نمی شوند، فضای دو قطبی سیاسی در کشور باقی می ماند و 
در نهایت هم نمایندگان ضعیف تری وارد مجلس شورای اسلامی می شوند. بعد 
از انتخابات نیز همان مردمی که می خواهند مطالبه کنند، قطعاً از مجلس ضعیف 
به جواب نمی رسند. پس مشارکت پایین در انتخابات یک سلسله پیامدهای منفی 

را به دنبال خواهد داشت.
وی بیان کرد: اگر مشکلات زیاد است و ناکارآمدی هایی وجود دارد، اتفاقاً 
باید انگیزه ما را در اینکه حضور و بروز مشارکت مردم را در انتخابات دوچندان 
کنیم، بیشتر کند. اگر من به عنوان یک نماینده مجلس ضعیف هستم و نتوانستم 
مطالبات رأی دهندگان را در این دوره تأمین کنم، اتفاقاً مردم باید با انگیزه بالاتری 
در انتخابات شرکت کنند تا نگذارند که من یا امثال من اگر عملکرد ضعیفی در 

مجلس داشتیم، مجدداً وارد مجلس شویم.
مجلسیکدستضدگفتمانمردمسالاریدینیاست

نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی گفت: راه حل رفع مشکلات 
کشــور، قهرکردن با صندوق های رأی نیســت و اتفاقاً مردم باید در فرایندهای 
متعدد حضور داشت باشند و نقش ملت فقط پای صندوق های رأی نیست، بلکه 
مردم باید در فرایندهای متعدد تشــکیل خانه ملت، نقش داشته باشند. در واقع، 
تشــکیل خانه ملت یک فرایند است و فقط به روز رأی گیری خلاصه نمی شود 
که مردم را هر ۴ سال یک بار پای صندوق های رأی بیاوریم و بعد به آنان بگوییم 

که در حاشیه بنشینید و ۴ سال بعد دوباره بیایید و رأی دهید.
ایزدخواه با انتقاد از »دوقطبی های کاذب سیاسی« در کشور گفت: در وهله 
اول باید دو قطبی ســازی را کنار بگذاریم و راهش آن اســت که همه ســلایق 
سیاسی، فکری و علمی در مجلس حضور داشته باشند. در واقع، باید در مجلس 
تضارب آرا وجود داشــته باشــد و مجلس یکدست برخلاف منویات امام )ره( 
و مقام معظم رهبری و ضد گفتمان مردم ســالاری دینی است. واقعاً نمی دانم از 
چه زمانی، سیاسیون و دو جناح اصولگرا و اصلاح طلب باب کردند که خوب 

است مجلس یکدست باشد.
ایزدخواه با بیان اینکه مجلس یازدهم تا حدی یکدست بود، گفت: مجلس 
باید به گونه ای باشــد که نمایندگانی از همه آحاد جامعه داشــته باشــد و همه 
گرایش ها، سلیقه ها، نسخه ها و رویکردها باید در مجلس شورای اسلامی نماینده 
داشــته باشــند تا در مجلس تضارب آرا رخ دهد. علت آنکه در مجلس موافق و 
مخالف صحبت می کنند و چندین ماه طرح ها و لوایح چکش کاری می شود، آن 
است که مطمئن شویم یک نظام جمعی در اداره کشور حاکم است و همه آحاد 

با یکدیگر نقش ایفا می کنند.
انتخاباترادوقطبینکنیم

نماینده مردم تهران در مجلس تصریح کرد: اگر فضای انتخابات را دو قطبی 
کنیم، محصول این دو قطبی عمدتاً یکدست شدن مجلس خواهد بود و به ضرر 
مجلس تمام می شود. ریشه نارضایتی عمومی مردم هم ممکن است همین باشد 
که ما بیش از حد فضا را در دست دو جناح راست و چپ نگه داشتیم و نخبگان 

از حضور در مجلس و نشستن بر کرسی مجلس بی رغبت شدند.
ایزدخواه افزود: این موضوع باعث می شــود که انگیزه مردم گاهی اوقات 
برای حضور در انتخابات کاهش یابد و پیش از انتخابات بگویند معلوم است که 
مجلس این دوره دست کدام جناح است، رأی ما چه تأثیری دارد و چه تغییری 

ایجاد خواهد کرد.
وی تاکید کرد: از ســوی دیگر شــناخت مردم از نامزدهای انتخاباتی باید 
بر لیســت بندی های انتخاباتی اولویت داشته باشد. با وجود این، متأسفانه یک 
موضوعی در گفتمان انقلاب شــکل گرفته مبنی بر اینکه قبل از اینکه ببینند چه 
نماینده ای می تواند این دوره وارد مجلس شود و ما چه نمایندگانی می خواهیم، 
لیســت های انتخاباتی اولویت دارد. ایزدخواه گفت: عده ای قبل از هر چیز، به 
لیست های انتخاباتی توجه دارند و از روز اول به نامزدهای انتخاباتی می گویند 
که شما در کدام لیست انتخاباتی هستید و اصلًا نمی پرسند که شما چه انگیزه و 

توانمندی خاصی برای ورود به مجلس شورای اسلامی دارید.

ایزدخواه نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی:

مجلس یکدست ضد گفتمان 
مردم سالاری دینی است

نماینده مجلس :

قیمت دلار بالا می رود، گوشت ۶۰۰ هزار تومان را 
رد کرده اما کسی پاسخگو نیست

سرویس سیاسی - یــک نماینده مجلس گفت: 
دولت در شرایطی که قیمت ارز و دلار و طلا و خودرو 
و گوشــت و... بالا می رود، با سیاســت های کارآمد 
جلوی افزایش بی رویه قیمت ها را بگیرد. وقتی دولت 
به سادگی می تواند خودرو وارد کشور کند یا در شرایط 
فعلی که مشــکلات امنیتی وجود ندارد، محدودیت 
اینترنت و فضای مجــازی را بردارد و با برنامه ریزی، 
جلــوی افزایش قیمت ها را بگیــرد، چرا کاری انجام 

نمی دهد؟
مشروحگفتگویاصغرسلیمی،نماینده
دودورهمــردمســمیرمدرمجلسوعضو
کمیسیونامورداخلیکشــوروشوراهای

مجلسباشرقرادرادامهمیخوانید.
باوجوداینکهکمترازیکماهتاانتخابات
مجلسزمانباقیاست،فضایجامعههنوزبه
طورمطلوبرقابتیوانتخاباتینشدهاست
کهمیتوانهمشــرایطبداقتصادیوهمرد
صلاحیتبرخینامزدهارابیتأثیرندانست.
بهاعتقادشــمابرایترغیبوتشویقمردم
برایحضــورپایصندوقهایرأیچهباید

کرد؟
 در بحث تأیید صلاحیت ها نسبت به دوره های 
قبل شــرایط بهتر است و شورای نگهبان هر چند روز 
یک بار تعداد زیــادی از نامزدهای انتخاباتی را تأیید 
می کند. اما دلیل کم رونقی رقابت در این دوره انتخابات 
مجلس به اعتقاد من این است که از نظر سیاسی، افرادی 
که در ادوار گذشته به طور مدون در انتخابات شرکت 
می کردند، این دوره ثبت نــام نکرده اند. یعنی جریان 
اصلاح طلب بــا نیروهای اصلی خــود وارد عرصه 
رقابت نشــده اســت و نیروهایی که ثبت نام کرده اند 
شناخته شده نیستند و نیروهای درجه دوم یا سوم این 
جریان هستند که کمتر کسی آنها را می شناسد.بنابراین 
در این دوره انتخابات شــورای نگهبان با دید بازتری 
صلاحیت نامزدها را بررسی کرده و شرایط برای یک 
انتخابات رقابتی وجود دارد؛ هرچند در زمان ثبت نام 
نیروهای اصلی جریان اصلاحات در انتخابات ثبت نام 
نکرده انــد که فضای انتخابات را رونق دهند. اما به هر 
حال تا حدی این جریان در استان ها نامزدهایی دارد که 
بتواند لیست انتخاباتی بدهد و فضای جامعه را رقابتی 
کند.از طرفی هم دلیل احتمال کاهش سطح مشارکت 
مردمی در انتخابات مبتنی بر شرایط نامناسب اقتصادی 
و معیشتی است. هرچند امیدواریم دولت این نوید را 
به مردم بدهد که شــرایط اقتصادی را بهبود می بخشد 

تا شرایط در روزهای منتهی به انتخابات بهتر شود.
اگرچهرونــدتأییدصلاحیتنامزدهای
انتخاباتیازسویشــوراینگهباننسبت
بهدورههایقبلبادیدبازتریانجامشــده

است،اماشاهدیمبرخینمایندگانفعلیهم
توسطهیئتهایاجرائی،هیئتهاینظارت
یاشــوراینگهبانتأییدصلاحیتنشــدند.
توصیهشمابهشــوراینگهبانبرایتأیید
صلاحیتایننمایندگانچیست؟چراکهاین
امرمیتوانددرافزایشسطحمشارکتمؤثر

باشد.
 نمی تــوان به طور یقین این موضوع را تأیید کرد 
چراکه شاهدیم برخی نمایندگان که نطق های انتقادی 
تندی هم داشتند توسط شورای نگهبان تأیید شدند و 
دلیــل رد صلاحیت دیگر نمایندگان را قطعا نمی توان 
به این موضوع ربط داد. به اعتقاد من تعداد نمایندگان 
ردصلاحیت شده این دوره نسبت به دوره های گذشته 
کمتر است. ضمن اینکه ممکن است تا اواخر بهمن ماه 
تعداد بیشتری از نمایندگان ردصلاحیت شده دوباره 

تأیید شوند.
جــدایازاینموضــوع،دلیلدیگریکه
برخــیبهعنواندلیلمشــارکتکمرنگدر
انتخاباتازآنیادمیکنند،شرایطنامناسب
اقتصادیونادیدهگرفتــنمطالباتجامعه
توسطدولتاست.توضیحشمادراینباره

چیست؟
 نمی توان به طور قطع صرفا مشکلات اقتصادی را 
دلیل این موضوع دانست. به اعتقاد من میزان مشارکت 
مــردم پای صندوق های رأی به این بســتگی دارد که 
چقدر توانسته ایم در تحقق وعده های انتخاباتی خود 
به جامعه جامه عمل بپوشانیم. اینکه چقدر به شعارهای 
انتخاباتی خود عمل کرده ایم و تا چه حد زمینه انتخاب 
را برای مردم فراهم کرده ایم اثرگذار اســت. مثلا زمان 
انتخابات ریاســت جمهوری، آقای رئیسی وعده داد 
شرایط اقتصادی را تغییر می دهد و قیمت دلار را کنترل 
می کند. حتی شــعار داد که به وضعیت معیشتی مردم 
توجه ویژه خواهد داشــت؛ اما همان طورکه شاهدیم 
به بخشــی از وعده های خود عمــل نکرد و دلار مرز 
۶۰ هزار تومان را شکست و هر کیلو گوشت هم ۶۰۰ 
هزار تومان را رد کرد.  شرایط به نحوی است که گویا 
شرایط برای حل مشکلات اقتصادی در دولت وجود 
ندارد. هر روز گوشت گران می شود، دلار بالا می رود 
و بــه دنبال آن قیمت کالاهای دیگر افزایش می یابد و 
کسی هم جواب گوی این شرایط نیست. مردم به دلیل 
عدم تحقق وعده های انتخاباتی آقای رئیسی به شرایط 
موجود گلایه مند هســتند و از آنجایی که این شعارها 
محقق نشد، مردم نسبت به حضور پای صندوق های 
رأی چندان استقبالی نشان نمی دهند. نکته دیگر اینکه 
مثلا مجلس مجــوز ورود خودروهــای خارجی را 
تصویب کرد و دولت در این باره مشــکلی ندارد، اما 
ایــن کار را انجام نمی دهــد و گویا تمایلی به واردات 

خودروی خارجی ندارد و در این باره مقاومت می کند.
جامعــهبهمحدودیتهایاعمالشــده
دربــارهفضــایمجازیوکاهشســرعت
اینترنتهمانتقاددارد.چراکهدولتشــعار
دادقرارنیســتاینترنترامحــدودکند،اما
برخلافوعدهدادهشدهعملکردوعلاوهبر
محدودیتها،سرعتوکیفیتآنراهمکاهش

داد.
 دقیقا همین طور است. در بحث فضای مجازی 
و شبکه های اجتماعی، دولت شعار داد که شبکه های 
اجتماعی را گســترش خواهد داد، اما محدودیت ها را 
افزایش داد و فروش فیلترشکن بیش از پیش باب شد. 
بنابراین می توان گفت دولت شــرایطی ایجاد کرده که 
مردم معترض و ناراضی شوند. اما باید این وضعیت را 
جبران کند و در راستای افزایش سطح رضایت مندی 
جامعه و ایجاد زمینــه حضور پای صندوق های رأی 
اقداماتــی انجام دهد. ایجاد زمینه رضایت مندی مردم 
چندان هم سخت نیست. همه آن تیمی که در انتخابات 
ریاست جمهوری کاندیدا شده بودند، در حال حاضر 
در کابینه ســیزدهم حضور دارند؛ همه کسانی که ادعا 
داشــتند می توانند اقتصاد کشــور را زیرورو  کنند و 
ارزش ریــال ایران را به حدی بالا ببرند که جزء ســه 
ارز ارزشــمند جهان شود. اما اکنون دست روی دست 
گذاشته و سکوت کرده اند. باید از آنها سؤال کرد پس 
چه شد؟ دولت را که به دست آوردید پس آن وعده های 
اقتصادی و شعارها کجا رفتند؟  از این رو، انتظار داریم 
دولت وعده های داده شــده را بــا حضور و دعوت از 
نخبگان و افراد توانمند فارغ از جناح بازی های سیاسی، 
محقق کند. اما متأســفانه دولت از غیرمتخصص ها به 
جای افراد توانمند بهره می برد. کســانی که تخصص 
و توانمندی لازم را ندارند و نمی توانند این کشــتی را 
به سرمنزل مقصود برســانند. این رفتار دولت باعث 
می شــود نتواند نظارت خوبی بر شرایط داشته باشد و 
برنامه های عملیاتی ارائه دهد که رضایت مندی جامعه 

را ایجاد کند.
بهطــورقطعهمــهاینمــواردباعث
نارضایتیمردمشدهاست،سؤالاینجاست
کهچطورمیتوانیمشــرایطیایجادکنیمکه
باوجودهمهمشــکلاتموجــود،مردمپای
صندوقهایرأیبیایندودرانتخاباتشرکت

کنند؟
 دولت باید حداقل در این شــرایط باقی مانده تا 
انتخابات به بخشــی از وعده های انتخاباتی اش عمل 
کند. مثلا در شــرایطی که قیمــت ارز و دلار و طلا و 
خودرو و گوشــت و... بالا می رود، با سیاســت های 
کارآمد جلوی افزایش بی رویه قیمت ها را بگیرد. وقتی 
دولت به ســادگی می تواند خودرو وارد کشور کند یا 
در شــرایط فعلی که مشــکلات امنیتی وجود ندارد، 
محدودیــت اینترنت و فضای مجــازی را بردارد و با 
برنامه ریزی، جلــوی افزایش قیمت ها را بگیرد، چرا 
کاری انجام نمی دهد؟ مجلس در این باره کار خودش 
را انجام داده و حالا نوبت دولت است که به وعده های 
خود و قوانین مصوب مجلس عمل کند. صرف تحقق 
بخشــی از وعده های دولت می توان تا حدی رضایت 
نســبی در جامعه ایجاد کرد و از مردم خواســت پای 
صندوق های رأی بیایند.  دولت دســتش برای اجرای 
قانون باز است و مجلس هر چیزی که دولت خواسته 
را در اختیارش قرار داده اســت. مجلس یازدهم منتقد 
دولت روحانی بود و در مقابل خواسته هایش مقاومت 
می کرد. اما در برابر دولت سیزدهم مقاومتی نداشت و 
هرآنچه مصوبه نیاز داشــت را در اختیارش گذاشت، 
همه لوایح دولت یا حتی طرح های مجلس به نیابت از 
دولت را تصویب کرد و همراهی کامل با دولت داشت. 
اکنون شایسته است دولت حداقل به وعده های خودش 
در قبال مطالبات مردم جامه عمل بپوشاند تا بتوانیم به 
ایــن بهانه مردم را برای حضور پای صندوق های رأی 

تشویق کنیم.

دولت شرایطی ایجاد کرده که مردم معترض و ناراضی شوند. اما باید این وضعیت را جبران کند و در راستای افزایش سطح رضایت مندی جامعه 
و ایجاد زمینه حضور پای صندوق های رأی اقداماتی انجام دهد. ایجاد زمینه رضایت مندی مردم چندان هم سخت نیست.

 

سرویس سیاســی - دبیرکل حزب اسلامی 
قانون گفت: امکان تشکیل یک فراکسیون اکثریت 
در مجلس کم است مگر آنکه احزاب و جریان های 
همسو با هم ائتلاف کنند. از لحاظ اقتصادی و سیاسی 
ترکیــب مجلس آینــده متفاوت تر از مجلس فعلی 
خواهد بود.نشســت خبری شاهرخ رامین دبیرکل 
حزب اســلامی قانون با حضور اصحاب رسانه در 
محل این حزب برگزار شد.شــاهرخ رامین در این 
نشست گفت: فرا رسیدن دهه فجر انقلاب اسلامی 
را بــه همه مردم تبریک می گویم. امیدوارم قدم ها و 
مسیرهای آینده خودمان را با انتظار شهدای انقلاب 
انطباق دهیم. همچنین امیدوارم قدم ها و رفتارهای 
مــا موجب جلب اعتماد مردم ایران شــود. انقلاب 
اســلامی در بین مردم رشــد کرد و به نتیجه رسید. 
شخصیت رهبر انقلاب به شکلی بود که تاکید او بر 
مردم بود. حزب اسلامی قانون افتخار دارد بیشترین 
سهم از حضور نمایندگان مجلس مورد سلیقه مردم 
در شــورای مرکزی حزب حضور داشته باشند. اما 
با توجه به آنکه در فصل داغ انتخابات هســتیم تک 
تک این چهره ها در حوزه انتخابیه خودشان حاضر 
بودند. همچنین امیــدوارم وظیفه قانونی و اخلاقی 
بــرای جذب مشــارکت حداکثری بــه طوری که 
رهبری داشــتند شــکل بگیرد. رامین درباره امکان 
ائتلاف با احزاب سیاســی اصولگــرا در انتخابات 

مجلس شورای اسلامی گفت: درباره امکان ائتلاف 
با ســایر احزاب گفت وگویی داشتیم، نماینده ما در 
شورای وحدت شرکت می کند و در شورای ائتلاف 
هم حضــور داریم. من فکر می کنم با توجه به آنکه 
قطعا طرز تفکر ما مشترک است، به صورت طبیعی 
افراد شاخص مدنظر ما یکی خواهد شد.وی درباره 
راهکار افزایش مشــارکت مردم در انتخابات گفت: 
یک زمانی در نمایشگاه مطبوعات سوالی مطرح شد 
که آیا مردم همچنان به جمهوری اسلامی اعتقاد دارند 
یا خیر، نتیجه واحد این سوال بود که انقلاب اسلامی 
و جمهوری اسلامی برای مردم است. سند گواه این 
حرف ها شــهادت مردمی است که خون خود را در 
راه انقلاب خرج کردند. راه بازگشت به مردم نزدیک 
شــدن گفتمان انقلاب اســلامی به آن چیزی است 
کــه مردم به آن باور دارند. به نظرم مردم در آســتانه 
انتخابات به شدت تغییر موضع خواهد داد. بهترین 
و موثرین روش، حضور در مردم در انتخابات است. 
همه دلایل ساده ای که وجود دارد باعث خواهد شد 
به درصد حضور مردم شــرکت کننده در انتخابات 
افزوده شــود. دبیرکل حزب اســلامی قانون درباره 
برنامه اقتصادی حزب برای بهبود معیشت اقتصادی 
مردم گفت: در برنامه هایی که نوشتیم در بدنه اقتصاد 
باید به مردمی شــدن اقتصاد کمک کنیم تا اقتصاد به 
مردم واگذار شــود. پیش بینی کردیم تا سال ۱۴۱۰، 

۷۰ درصد اقتصاد در دست مردم قرار بگیرد. اقتصاد 
وقتی در اختیار دولت قرار گرفت، باعث کند شــدن 
بهبود وضعیت مردم شــد. امروز بستر حضور ما در 
بازارهای جهانی باز شــده است. ایران وارد بریکس 
و شــانگهای شده اســت. از آنجایی که مردم وارد 
اقتصاد نشدند، هیچ کدام باعث تغییر بهبود معیشت 
نشده اســت. بازار باید وارد کریدورها شود. امروز 
بســترها آماده شــده و ریل  گذاری صورت گرفته 
و تاجر واقعی می تواند مشــکل را حل شــود. نکته 
دیگر آنکه مجبوریم اســتخراج نفــت را به روزی 
۵/۶ میلیون بشــکه برسانیم تا زیرساخت ها را برای 
حضور مردم فراهم کنیم. با چابک ســازی اقتصاد و 
افزایش مشــارکت مردمی می توانیم سرانه جی دی 
پی کشورمان را تا سال ۱۴۱۰ به ۳۰ هزار دلار افزایش 
دهیم؛ موضوعی که با مردمی ســازی اقتصاد کاملًا 
امکان پذیر است.پیش بینی من از نمایندگان ترکیبی از 
حضور جوانان و با تجربه ها است که تکثر مختلف از 
جریان های سیاسی را خواهیم داشت. امکان تشکیل 
یک فراکسیون اکثریت در مجلس کم است مگر آنکه 
احزاب و جریان های همسو با هم ائتلاف کنند. اگر 
قبل از انتخابات ائتلاف ها صورت نگیرد، در داخل 
مجلس از طریق ائتلاف ها به نتیجه خواهد رســید و 
از لحاظ اقتصادی و سیاســی ترکیب مجلس آینده 

متفاوت تر از مجلس فعلی خواهد بود.
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